

# Forschungsdaten managen

---

English version below

Nr. 7, 2023

## Forschungsförderung

- [DFG ist neues Mitglied der Research Software Alliance \(ReSA\)](#)  
Die Research Software Alliance (ReSA) setzt sich für die Anerkennung der Entwicklung und Pflege von Forschungs-Software als wertvollen wissenschaftlichen Output ein. Jetzt gehört auch die DFG zu den Mitgliedern der ReSA. Innerhalb der ReSA gibt es verschiedene Task Forces, von denen besonders die [Research Funding Opportunities](#) für Forschende im Bereich Software-Entwicklung interessant sein könnte.

## FDM@LUH

- [Tool Box FDM](#)  
Auf der FDM-Webseite wurde die Unterseite mit Verlinkungen zu praktischen Tools und Diensten für das FDM aktualisiert. Es handelt sich dabei um allgemeine Tools, die fachübergreifend für verschiedene Arbeitsschritte im Datenlebenszyklus hilfreich sind.
- [Postdoc Appreciation Week](#)  
Vom 18. bis 22. September findet die Postdoc Appreciation Week (PAW) statt. Es sind 126 Veranstaltungen von 61 Institutionen im Programm gelistet, welche verschiedene, für Postdocs relevante Themen beleuchten. Achtung: Aktuell ist die Webseite leider noch nicht aus dem LUH-Netz zu erreichen, sondern nur außerhalb davon. Wir hoffen, dass der Fehler bald behoben werden kann.

## Veranstaltungen

- [1st Conference on Research Data Infrastructure \(CoRDI\)](#)  
Vom 12. bis 14. September findet die erste Ausgabe der *Conference on Research Data Infrastructure* in Karlsruhe statt. Das Programm ist jetzt online und bietet Themenblöcke für die Fachrichtungen Geistes- und Sozialwissenschaften, Naturwissenschaften und Life Science. Eine Anmeldung ist noch möglich.
  - [Data Stewardship goes Germany](#)  
Die Interessengruppe FDM der TU9 lädt am 25. und 26. September zu einem vielfältigen Workshop-Programm in das Open Science Lab der SLUB Dresden ein. Die Veranstaltung richtet sich an alle, die im Sinne des Data Stewardships für FDM verantwortlich sind und sich gerne vernetzen und weiterbilden möchten. Noch sind letzte freie Plätze offen.
  - [Digitales Editieren gestern, heute und morgen](#)  
Vom 25. bis 26. September findet die wissenschaftliche Tagung an der Herzog August Bibliothek Wolfenbüttel in Kooperation mit dem NFDI-Konsortium Text+ zum Thema digitales Editieren statt. Eine Teilnahme ist sowohl vor Ort als auch online möglich.
  - [NFDI4Ing Conference 2023](#)  
Am 27. und 28. September findet die NFDI4Ing Conference unter dem Motto „Innovation in Research Data Management: Bridging the gaps between disciplines and opening new perspectives for research in engineering science“ statt.
-

Nr. 7, 2023

### Research fundig

- [DFG joined the Research Software Alliance \(ReSA\)](#)  
The Research Software Alliance (ReSA) advocates for the recognition of research software development and maintenance as valuable scientific output. Now the DFG is also a member of the ReSA. Within ReSA, there are various task forces, of which the [Research Funding Opportunities](#) might be of particular interest to researchers in the field of software development.

### FDM@LUH

- [Tool Box FDM](#)  
On the RDM website, the section with links to practical tools and services for RDM has been updated. These are general tools that are helpful across disciplines for various work steps in the data life cycle.
- [Postdoc Appreciation Week](#)  
Postdoc Appreciation Week (PAW) takes place from 18 to 22 September. There are 126 events from 61 institutions listed in the programme, which highlight various topics relevant to postdocs. Attention: Unfortunately, the website is not yet accessible from the LUH network, but only outside of it. We hope that the bug will be fixed soon.

### Events

- [1st Conference on Research Data Infrastructure \(CoRDI\)](#)  
The first edition of the Conference on Research Data Infrastructure will take place in Karlsruhe from 12 to 14 September. The programme is now online and offers thematic blocks for the humanities and social sciences, natural sciences and life sciences. Registration is still possible.
- [Data Stewardship goes Germany](#)  
The FDM interest group of TU9 invites you to a diverse workshop programme at the Open Science Lab of SLUB Dresden on 25 and 26 September. The event is aimed at all those who are responsible for FDM in the sense of data stewardship and would like to network and further their education. The last few places are still available.
- [The Past, Present, and Future of Digital Editing](#)  
From 25 to 26 September, the academic conference on digital editing will take place at the Herzog August Bibliothek Wolfenbüttel in cooperation with the NFDI consortium Text+. Participation is possible both on site and online.
- [NFDI4Ing Conference 2023](#)  
On 27 and 28 September, the NFDI4Ing Conference will take place under the motto "Innovation in Research Data Management: Bridging the gaps between disciplines and opening new perspectives for research in engineering science".